



ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ  
ສັນຕິພາບ ເອກະລາດ ປະຊາທິປະໄຕ ເອກະພາບ ວັດທະນະຖາວອນ

ສະພາແຫ່ງຊາດ  
ຄະນະປະຈຳ

ເລກທີ 30 /ຄປຈ  
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ວັນທີ 07 / 02 / 22

**ມະຕິ**  
**ຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ**  
**ວ່າດ້ວຍ ການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ອີງຕາມ ລັດຖະທຳມະນູນ ສະບັບເລກທີ 63/ສພຊ, ລົງວັນທີ 8 ທັນວາ 2015 ມາດຕາ 56 ຂໍ້ 2 ສະເໜີ  
ການສ້າງ, ຕີຄວາມໝາຍ, ອະທິບາຍ ລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ;

ອີງຕາມ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປັບປຸງບາງມາດຕາຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ກົດໝາຍວ່າ  
ດ້ວຍສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ສະບັບເລກທີ 82/ສພຊ, ລົງວັນທີ 30 ມິຖຸນາ 2020 ມາດຕາ 33 ສິດ ແລະ  
ໜ້າທີ່ຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຂໍ້ 1.1 ຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍ ລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ

ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ດຳເນີນໄປຕາມລະບຽບ, ຂັ້ນຕອນ ແລະ  
ມີເນື້ອໃນ ຖືກຕ້ອງ, ຊັດເຈນ, ເຂົ້າໃຈເປັນເອກະພາບກັນ ແລະ ສາມາດປະຕິບັດໄດ້ຢ່າງມີປະສິດທິຜົນນັ້ນ.

**ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຕົກລົງ:**

**ໝວດທີ 1**  
**ບົດບັນຍັດທົ່ວໄປ**

**ມາດຕາ 1 ຈຸດປະສົງ**

ມະຕິສະບັບນີ້ ກຳນົດ ຫຼັກການ, ລະບຽບການ, ຂັ້ນຕອນ ແລະ ວິທີການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິ  
ບາຍກົດໝາຍ ໃຫ້ມີຄວາມເຂົ້າໃຈຖືກຕ້ອງ, ເປັນເອກະພາບ ແລະ ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້.

**ມາດຕາ 2 ການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຕີຄວາມໝາຍກົດໝາຍ ແມ່ນ ການນຳເອົາບາງຄຳສັບ, ປະໂຫຍກ ຫຼື ມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ທີ່ເຫັນ  
ວ່າມີຄວາມເຂົ້າໃຈແຕກຕ່າງກັນນັ້ນ ມາກຳນົດໃຫ້ມີຄວາມ ຊັດເຈນ, ເຂົ້າໃຈ ເປັນເອກະພາບໃນຄວາມໝາຍ  
ດຽວກັນ.

ການອະທິບາຍກົດໝາຍ ແມ່ນ ການນຳເອົາບາງຄຳສັບ, ປະໂຫຍກ ຫຼື ມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ທີ່ເຫັນວ່າ  
ມີຄວາມເຂົ້າໃຈແຕກຕ່າງກັນນັ້ນ ມາຂະຫຍາຍໃຫ້ມີຄວາມຈະແຈ້ງ ແລະ ເປັນເອກະພາບກັນ.

**ມາດຕາ 3 ສາເຫດທີ່ສະເໜີໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ສາເຫດທີ່ສະເໜີໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ມີ ດັ່ງນີ້:

1. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບາງມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ທີ່ໄດ້ປະກາດໃຊ້ໄປແລ້ວບໍ່ທັນເປັນເອກະພາບ ແລະ ມີຄວາມເຂົ້າໃຈແຕກຕ່າງກັນ;
2. ບາງມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ທີ່ໄດ້ປະກາດໃຊ້ໄປແລ້ວ ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີການກຳນົດຂອບເຂດ ຫຼື ເນື້ອໃນຊັດເຈນ ຫຼື ຕ້ອງການຂະຫຍາຍຄວາມໃຫ້ແຈ້ງຕື່ມ;
3. ການປັບປຸງບາງມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ມີຄວາມຈຳເປັນຕ້ອງກຳນົດເວລາໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ.

**ໝວດທີ 2**

**ປະເພດການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

**ມາດຕາ 4 (ໃໝ່) ປະເພດການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ປະກອບມີ 2 ປະເພດ ດັ່ງນີ້:

1. ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມການສະເໜີ;
2. ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໂດຍໜ້າທີ່.

**ມາດຕາ 5 ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມການສະເໜີ**

ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມການສະເໜີ ແມ່ນການຄົ້ນຄວ້າ ພິຈາລະນາຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມການສະເໜີຂອງການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ທີ່ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄປແລ້ວ ແຕ່ເຫັນວ່າຍັງມີຄວາມເຂົ້າໃຈໄປໄດ້ຫຼາຍຢ່າງບໍ່ເປັນເອກະພາບກັນ.

**ມາດຕາ 6 ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໂດຍໜ້າທີ່**

ການຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໂດຍໜ້າທີ່ ແມ່ນການຄົ້ນຄວ້າ ໂດຍຜ່ານການປະເມີນ ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ແຕ່ຍັງເຫັນວ່າ ມີບາງຄຳສັບ, ປະໂຫຍກ ຫຼື ມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ທີ່ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄປແລ້ວ ແຕ່ເຫັນວ່າຍັງມີຄວາມເຂົ້າໃຈໄປໄດ້ຫຼາຍຢ່າງບໍ່ເປັນເອກະພາບກັນ.

**ໝວດທີ 3**

**ການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີ ແລະ ເນື້ອໃນການສະເໜີ  
ໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

**ມາດຕາ 7 ການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ມີ ດັ່ງນີ້:

1. ປະທານປະເທດ;
2. ລັດຖະບານ;
3. ກຳມາທິການຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ;

4. ອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນສູງສຸດ;
5. ສານປະຊາຊົນສູງສຸດ;
6. ອົງການກວດສອບແຫ່ງລັດ;
7. ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ;
8. ແນວລາວສ້າງຊາດ, ສະຫະພັນນັກຮົບເກົ່າລາວ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ຂັ້ນສູນກາງ.

ອົງການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ, ບັນດາສຳນັກງານ ແລະ ສະຖາບັນ ກໍ່ມີສິດຮ້ອງຂໍໃຫ້ຕິດຄວາມໝາຍເນື້ອໃນ ຫຼື ບັນຫາຕ່າງໆຂອງກົດໝາຍ ເຊັ່ນດຽວກັນ ໂດຍຜ່ານການຈັດຕັ້ງຂັ້ນເທິງຂອງຕົນ.

ພະນັກງານອາວຸໂສ, ພະນັກງານບຳນານ ທີ່ຕ້ອງການສະເໜີຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໃຫ້ສະເໜີຫາການຈັດຕັ້ງທີ່ຕົນເຄີຍເຮັດວຽກທີ່ຜ່ານມາ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າແລ້ວນຳສະເໜີຕໍ່ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງ ຊາດ ພິຈາລະນາ.

**ມາດຕາ 8 ເນື້ອໃນການສະເໜີໃຫ້ຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕ້ອງສະເໜີ ເນື້ອໃນ ຂໍ້ຄວາມ, ປະໂຫຍກ ທີ່ຕົນເຫັນວ່າບໍ່ຊັດເຈນ, ມີລັກສະນະຄຸມເຄືອ ໂດຍໃຫ້ເຫດຜົນທີ່ຕົນເຂົ້າໃຈ ພ້ອມທັງຮ່າງເນື້ອໃນ ທີ່ຕ້ອງການໃຫ້ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຕິດຄວາມໝາຍ ຫຼື ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໃຫ້ຖືກຕ້ອງ ແລະ ມີ ຄວາມຊັດເຈນ.

**ໝວດທີ 4**

**ການຄົ້ນຄວ້າການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

**ມາດຕາ 9 (ໃໝ່) ການຄົ້ນຄວ້າການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມການສະເໜີ**

ພາຍຫຼັງໄດ້ຮັບໜັງສືສະເໜີ ແລະ ຮ່າງເນື້ອໃນການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຈາກການ ຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕາ 7 ຂອງມະ ຕິສະບັບນີ້ແລ້ວ ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ມອບໃຫ້ກຳມາທິການກົດໝາຍ ຄົ້ນຄວ້າ, ປະສານສົມທົບກັບ ກຳມາທິການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຈັດກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລືກັບອົງການທີ່ສະເໜີ ແລະ ຂະແໜງ ການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

**ມາດຕາ 10 (ໃໝ່) ການຄົ້ນຄວ້າການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໂດຍໜ້າທີ່**

ການຄົ້ນຄວ້າ ການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ໂດຍໜ້າທີ່ ແມ່ນຄວາມຮັບຜິດຊອບ ຂອງກຳມາທິການກົດໝາຍ ສົມທົບກັບກຳມາທິການອື່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ໂດຍການຊີ້ນຳ ຂອງ ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ພາຍຫຼັງກົດໝາຍໄດ້ຮັບການປະກາດໃຊ້ແລ້ວ ຖ້າເຫັນວ່າຍັງມີເນື້ອໃນ ຊຶ່ງ ສາມາດຕິດຄວາມໝາຍໄດ້ຫຼາຍຢ່າງ ຫຼື ພາຍຫຼັງຜ່ານການປະເມີນ ຫຼື ການຕິດຕາມກວດກາຂອງກຳມາທິການກົດ ໝາຍ ແລະ ກຳມາທິການອື່ນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ເຫັນວ່າອາດຈະພາໃຫ້ມີການປະຕິບັດ ຫຼື ການເຂົ້າໃຈເນື້ອ ໃນກົດໝາຍ ບໍ່ເປັນເອກະພາບກັນ.

**ມາດຕາ 11 ບ່ອນອີງໃນການຄົ້ນຄວ້າ ການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ດຳເນີນບົນພື້ນຖານ ລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ, ສິນທິ ສັນຍາ ແລະ ສັນຍາສາກົນ ທີ່ ສປປ ລາວ ເປັນພາຄີ, ຄວາມເປັນຈິງທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ຄວາມ

ສອດຄ່ອງຂອງເນື້ອໃນກົດໝາຍ ກັບຫຼັກວິທະຍາສາດ-ເຕັກນິກ ແລະ ວິຊາການຂອງຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

**ມາດຕາ 12 ການຂຽນເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຂຽນເນື້ອໃນ ຕ້ອງໃຫ້ຊັດເຈນ, ເລິກເຊິ່ງ ແລະ ຮັດກຸມ ເມື່ອອ່ານແລ້ວ ກໍ່ໃຫ້ເຂົ້າໃຈໃນຄວາມໝາຍອັນໜຶ່ງອັນດຽວກັນ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ, ສົນທິສັນຍາ ແລະ ສັນຍາສາກົນ ທີ່ ສປປ ລາວ ເປັນພາຄີ.

**ມາດຕາ 13 ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງກຳມາທິການກົດໝາຍ**

ພາຍຫຼັງໄດ້ຮັບການມອບໝາຍຈາກຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າຄຳສະເໜີຂອງພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃຫ້ຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ກຳມາທິການກົດໝາຍ ຕ້ອງຄົ້ນຄວ້າ ພິຈາລະນາ ຢ່າງຮອບດ້ານ ແລະ ພາວະວິໄສ ເປັນຕົ້ນ ຄວາມຊັດເຈນ, ຄວາມຖືກຕ້ອງ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບນິຕິກຳ ທີ່ປະກາດໃຊ້ແລ້ວ.

ໃນກໍລະນີທີ່ການຕີຄວາມໝາຍ, ການອະທິບາຍກົດໝາຍ ຫາກກ່ຽວຂ້ອງກັບກຳມາທິການອື່ນ ຕ້ອງໄດ້ປະສານສົມທົບກັນ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າ.

**ມາດຕາ 14 (ໃໝ່) ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງກຳມາທິການອື່ນ**

ກຳມາທິການອື່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຄົ້ນຄວ້າການສະເໜີຂອງພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ສະເໜີໃຫ້ຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ທາງດ້ານວິຊາການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບກຳມາທິການຕົນແລ້ວ ຕ້ອງປະສານສົມທົບກັບກຳມາທິການກົດໝາຍ ເພື່ອພິຈາລະນາ ກວດກາ ຢ່າງຮອບດ້ານ ແລະ ພາວະວິໄສ ຕໍ່ກັບເນື້ອໃນມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ກັບຄຳສັບ ຫຼື ປະໂຫຍກນັ້ນ.

**ໝວດທີ 5**

**ການພິຈາລະນາຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

**ມາດຕາ 15 ການນຳສົ່ງຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕ້ອງນຳສົ່ງໃຫ້ບັນດາທ່ານ ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຢ່າງໜ້ອຍສາມວັນລັດຖະການ ກ່ອນເປີດກອງປະຊຸມຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ເພື່ອໃຫ້ມີເວລາຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປະກອບຄຳເຫັນ.

**ມາດຕາ 16 ການພິຈາລະນາຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການພິຈາລະນາຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຢູ່ ກອງປະຊຸມຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ປະຕິບັດ ດັ່ງນີ້:

1. ປະທານກຳມາທິການກົດໝາຍ ລາຍງານຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ ຕໍ່ກອງປະຊຸມ ພ້ອມທັງ ຊີ້ແຈງ, ອະທິບາຍ ເຫດຜົນຂອງການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ;
2. ກອງປະຊຸມປະກອບຄຳເຫັນ ຫຼື ຕັ້ງຄຳຖາມໃສ່ຮ່າງເນື້ອໃນການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ;

3. ປະທານກຳມາທິການກົດໝາຍ ຫຼື ການຈັດຕັ້ງທີ່ມີສິດສະເໜີໃຫ້ຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍ  
ກົດໝາຍ ຊື່ແຈງ ຫຼື ແກ້ຂໍ້ຂ້ອງໃຈ ແລະ ຕອບຄຳຖາມ ທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ;

4. ປະທານກອງປະຊຸມ ມີຄຳເຫັນສະຫຼຸບ ແລະ ສະເໜີໃຫ້ກອງປະຊຸມຮັບຮອງເອົາ.

**ມາດຕາ 17 (ໃໝ່) ຄຸນຄ່າຂອງການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ**

ການຕິດຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍ ບາງຄຳສັບ, ປະໂຫຍກ ຫຼື ມາດຕາຂອງກົດໝາຍ ມີຄຸນຄ່າໃຊ້ໄດ້  
ຄືກັນກັບກົດໝາຍ.

**ໝວດທີ 6  
ບົດບັນຍັດສຸດທ້າຍ**

**ມາດຕາ 18 ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ**

ມອບໃຫ້ ລັດຖະບານ, ກຳມາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ, ອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນສູງສຸດ, ສານປະຊາ  
ຊົນສູງສຸດ, ອົງການກວດສອບແຫ່ງລັດ, ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ, ແນວລາວສ້າງຊາດ, ສະຫະພັນນັກຮົບເກົ່າ  
ລາວ, ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມະຕິສະບັບນີ້ຢ່າງ  
ເຂັ້ມງວດ.

**ມາດຕາ 19 ຜົນສັກສິດ**

ມະຕິສະບັບນີ້ ມີຜົນສັກສິດ ນັບແຕ່ວັນປະທານຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ລົງລາຍເຊັນ ເປັນຕົ້ນໄປ.  
ມະຕິສະບັບນີ້ ປ່ຽນແທນ ມະຕິຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ສະບັບເລກທີ 0133/ຄປຈ, ລົງວັນ  
ທີ 04 ທັນວາ 2013 ວ່າດ້ວຍການຕິດຄວາມໝາຍກົດໝາຍ.



**ປອ ໄຊສິມພອນ ພິມວິຫານ**